
časno, kakor drugim stanovom, ne pa cele me
sece pozneje, kakor se je to zgodilo že ponovno 
in so med tem cene potrebščinam poskočile z& 
100 ali več %. S tem smo občutno oškodovani. 
Naj se tudi opusti že uvedena razvada, da se ola
čilne pole pošiljajo še nekam redno, a na denar 
je treba čakati po več tednov. 

4. konštatira, da se skuša zanesti v naše sta
novsko glasilo zopet strankarstvo in osebnosti,*) 
kakor kažejo zadnje številke, zlasti opombe ured
ništva, ter voziva vse učiteljstvo, naj nastope 
solidarno, dokler nam ni zagotovljen dostojen 
obstoj. 

Sklene se med drugim vposlati višjemu šol
skemu svetu prošnjo, da naj se vsa provozirično 
zasedena mesta v Mariboru in okolici stalno na
mestijo. 

Društvo šteje sedaj že 103 člane ter je na 
najboljši poti, da bode imelo važno nalogo v naši 
glavni postojanki na severni meji, ako se bodo 
zavedali vsi člani in članice svojih nalog v šoli 
In zunaj nje. 

+ Gornjegrajsko učiteljsko društvo je zbo
rovalo dne 14. 12. 1919 v Kropi pri Gornjem 
gradu. Predseduje tovariš Jos. Terčak, ki po
zdravi navzoče, ter jim sporoči, da je opravičilo 
svojo odsotnost učiteljstvo mozirsko, tov. Ivana 
Černe z tjorice in tov. Ivan Kiemenčič iz Rečice. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita i« 
odobri. Došla sta dva dopisa: 1. Katere knjige 
se naj naroče za šolsko rabo? Dogovorilo se je 
da se vsled nestanovitnih sedanjih razmer od
loži to na poznejši čas, oziroma na prvo okrajne 
učit. konferenco. 2. „Zveza narodnih društev" 
vabi naše društvo k pristopu. Se soglasne 
sprejme. 

Temu sledi poročilo delegatinje tov. Ivane 
Čeme o zborovanju „Zaveze" vLjubljani. Skrbne 
sestavljene podatke je prečitala tov. Marija Roj
nik, ker je bila poročevalka opravičeno odsotna 
Za trud in vestnost izrazi zbor delegatinji za
hvalo. 

Tov. V. Pulko je podal primerjajoč prcglec 
o „Načrtu zakona o narodnih šolah za kraljestve 
SHS" (izdelan od ..Prosvetnega odbora" v Beo 

■t In o ..Načrtu preustrojitve šolstva iu na
rodne vzgoju , ' ' ea je sestavil odsek „Zaveze" 
Konečno je .prečitai .. ■"'« izprememb, ki bi se na 
uvaževale pri sestavi doKi>r."~",ra šolskega za
kona. Te razprave so se navzoči (postL.. '. ""> 
riši Kocbek, Kelc in Korban) živahno udeleževal 
in stavili še nekaj izprememb, ki so bile spreieU 
in potem odposlane na svoj naslov. Tovariš Koc 
... ' ;e izrazil željo, naj bi Deželna vlada, ozirorcu 
Višji "*■ izdajal po potrebi ..Šolski urad" 
list". 

Volitev novega odbora se je izvrš''.. sledeče 
j predsednik V. Pulko. podpredsedn'!. Jos. Terčak 

tajnica Marija Rojnik, blagainlcar Martin Sotlar 
odbornika pa Jos. Korb?i in gospa Sotlarjeva. 

' Ljubljansko .ičitelfsko društvo zboruje i 
četrtek, dne V ''„or. t. 1. na I. m. d. lj. š. (Ledina) 
LaceieK ob ri dopoldne in ob 2. uri popoMne 
Dnevni red: i. Zakon o narodnih šolah kraljestvi 
SHS (nadaljevanje), 2. slučajnosti. Tovaiiši ii 
tovarišice, ki se udeleže zborovanja, so vslei 
znanega odloka šolskih oblastev ta dan pouk; 
prosti. Nameravano odsotnost za ta dan naj pra 
vočasno javijo šolskemu vodstvu, oziroma rav 
nateljstvu. Oni, ki se ne udeleže zborovanja, imaj< 
reden pouk. — Odbor. 

1 Tržiško okrožje ..Pedagoškega društva 
Krškem" je zborovalo dne 22. I. 1920 ob pol K 
v Mokronogu. Na dnevnem redu so bili nekatei 
dopisi glavnega odbora ter referat tovariša Mil 
eirčarja: ..Učitelj, šola, dom." Sprejetih je bil 
tu Ji več resolucij, ki so se odposlale na pristojn 
mesta. Omeniti pa moramo resolucijo, katero ns 
sprejmejo tudi druga okr. društva: Večina krajni 
šolskih svetov je nedelavua, oziroma nasprotuj 
razvoju in napredku šolstva. Dokler se jih ne od 
pravi, jih mora višja oblast prisiliti k delavnost 
Sicer pa naj se šolstvo čimpreje podržavi. 

Iz naše organizucile 
Društvene vesti. 

+ Učiteljsko društvo za cerknišKi iu lošfc 
šolski okraj. Društvo '<* zborovalo 15. januarj 
1020. v Grahovem. Predse^, 'k tov. Miloš Kaba 
pozdravi navzoče učiteljstvo, Ki . ie udeležil 
zborovanja skoro polnoštevilno. Govori o '.''.:"': 
daciji učiteljskih društev ter o ustanovitvi Uniji 

Tajnik tov. Kobal prebere zapisnik o zad 
njem zborovanju, !ci se odobri. O izvršitvi stoi 
jenih sklepov poroča: a) Vodstvo „Zaveze" j 
vzelo sklep učiteljstva cerkniskološkega sodneg 
okraja, da se loči od društva logaškega okraj 
ter ustanovi samostojno društvo, z odobravanj« 
na znanje, b) Višji šolski svet je vpokojil nad 
učitelja Š. c.) Jzprcminjevalne predloge o načrt 
šolskega zakona je tovariš Kobal kot poročevale 
poslal do določenega termina. 

Tovariš Kobal predava nato o temi: „Kak 
uplivaj šola blagodejno na posirovelost šolsk 
mladine, ki je posledica vojne." Iz svoje praks 
navaja zglede prestopkov ter postopanje o oc 
pravi teh. Izvaja, da ne vodi k poboljšanju telesn 
kazen, marveč moralna sila. Govori o šolski ot 
čini ter sodelovanju otrok pri določanju kazn 
Le v skrajnem slučaju priporoča varstveno se 
dišče. 

Tov. Kobal opozarja pri tej priliki na obširn 
razpravo o šolski občini v Letopisu S. Š. M. t« 
vabi učiteljstvo, da se odzove vabilu tov. Jr5 
za pristop k temu društvu v obilnem števil 
Vsak učitelj, vsaka šola bodi član S. Š. M.! 

V nadaljnem očrta predsednik namen dri 
štva ..Samopomoč". Učiteljstvo sklene soglasr 
pristopili v lastnem interesu k temu društvu. 

K učit. društvu je pristopilo 27 članov. Nek; 
terim odsotnim tovarišicam je poslal tajnik p< 
ziv za pristop. 

Pri slučajnostih je podala tov. Marica Mi 
dičeva blagajniško poročilo, ki je izostalo pri zai 
njem zborovanju. Iz njega posnemamo, da je šte 
društvo v minulem letu 27 članov. Dogodkov 
bilo 1046 K 87 v, stroškov pa 912 K, torej pri 
ostanka 134 K 87 v. 

Sprejet je bil samostojen predlog tov. Kobal 
tičoč se verskih vaj. Predlog se odpošlje višjen 
šolskemu svetu. 

Kot predavatelj za prihodnje zborovanje i 
prostovoljno javi tovariš Jug. 

Prostovoljnega organizačnega davka je n 
brala tov. blagajničarka 187 kron. 

Ker ni bilo nikakega predloga več, je zaklj 
čil predsednik zborovanje. 

j Učiieljsko društvo za Maribor in bi. ok 
Hco je imelo dne 25. januarja svoje prvo redi 
zborovanje. Gospod dr. Pivko je imel nad eno u 
trajajoče nad vse zanimivo predavanje pod nasl 
vom: „Med laškimi učitelji." Osvetlil je na 

; marsikaic zanimiv in zagoneten dogodek zla; 
l zadnjega vojnega leta, da smo ga razumeli in z 
, v povsem drugačni luči nego doslej. Gospod pr 
L davatelj je žel toplo zahvalo za svoja izvajan; 

Nato so se razmotrivala razna stanovska vpraš 
nja. Videlo se je, kako potrebno je društvo, i 

' se potom njega uredi toliko nujnih In pereč 
vprašanj, ki zadevajo šolo in učiteljstvo. Spr 
jele so se enoglasno sledeče resolucije: 

Učiteljstvo Maribora in bi. okolice, zbrano 
1 svojem rednem zborovanju dne 25. 1. 1920, 
> 1. pozdravlja izvajanja tovariša Beruota 
l zborovanju Celjskega uč. društva z dne 8. d 

cembra 1919 ter se pridružuje njegovim resol 
' cijam; 
1 2. poživlja ..Zavezo" in vsa učit. društva, 

zastavijo nemudoma vse svoje sile za izboljšat 
j našega gmotnega položaja, t. j . da se naj zjedn; 
l z državnim uradništvom ne samo na papirju, ai 
"y pak tudi v plači. Zakaj, predpogoj idealnemu d< 

— je kruh. V ta namen naj se stopi v ožji stik 
vsemi organizacijami drž. uslužbencev, da se 
odločno izjavijo, ali hočejo smatrati zahteve u 

) teljstva za zboljšanje gmotnega položaja, kak 
, svoje lastne in jih podpirati z vso močjo in z vse 

dopustnimi sredstvi. Pridimo enkrat na čisto, 1 
smo in za koga nas smatra država. — Ako 

1 dobimo povoljnega odgovora, iskati si hočei 
j ' drugih zaveznikov, katere bomo tudi našli in 

bodo nam prej ali slej pripomogli do uresnlčei 
naših zahtev; 

* 3. pričakuje bodoče od vlade, da deli eve 
" fr 'ne drasfnjske dcklade rad! t,.:te!." vn iŝ  

J *) Slučaji, na katere se nanaša ta očll 
I nam niso bili javljeni, zato se tudi ne more 
i zagovarjati. Kadar nam Jih izroči društvo, 

damo tudi svoj zagovor. Že danes pa konšt 
•i ramo, da nam ie bil smoter ravno nasproten. 

Or T" . nre Ji. 


